
13 فرهنگ و هنر

رویدادها
رئیس سازمان صدا و سیما :

مهم ترین مسأله رسانه ملی 
در نگاه فرهنگی است

رئیس س��ازمان صدا و سیما افزود: مهم ترین 
مساله رسانه ملی در یک نوع نگاه فرهنگی است 
که آن نیز باید حل شود؛ اینکه یک نگاه فرهنگی 
در آن وجود داشته باشد و ما تلاش می کنیم این 
اتفاق بیفتد.  به گزارش تسنیم، محمد سرافراز، 
رئیس س��ازمان صدا و س��یما در مراس��م آیین 
24ساعته شدن شبکه آذری شبکه سحر گفت: 
ش��بکه س��حر در حال حاضر به چندین شبکه 
تلویزیونی تبدیل شده است که شامل 6 زبان زنده 
دنیا و 2 کانال 24 ساعته است. عمدتا کشورهای 
همسایه از این ش��بکه بهره مند هستند. وی در 
پاسخ به س��وال خبرنگاری درباره وجود اختلاف 
او با علی اصغر پورمحمدی، معاونت رس��انه ملی 
گفت: اگر شماها ش��ایعه  ها را پخش نکنید این 
مسائل واقعیت ندارد. رئیس سازمان صدا و سیما 
خاطرنش��ان کرد: ما وظیف��ه ای در مقابل دولت 
داریم که هم دیدگاه های دولت را اطلاع رس��انی 
می کنیم و هم انتقادات مردم را در رسانه منتشر 
می کنیم. همچنین رئیس سازمان صدا و سیما در 
این مراسم از تاسیس یک شبکه تعاملی خبر داد 
و گفت: ش��بکه تعاملی داخلی در 3-2 ماه آینده 
راه اندازی می ش��ود. در پایان این برنامه از سایت 
جدید و لوگوی ش��بکه جهانی س��حر و نرم افزار 

تفسیر قرآن »راهی به سوی نور« رونمایی شد.

نگاه عکاسان به شهدا 
در جشنواره»قاب های بهشتی«

سومین جشنواره عکس »قاب های بهشتی« 
در حال��ی برگزی��دگان خود را معرف��ی کرد که 
س��خنرانان آن تاکید داش��تند مس��اله جنگ و 
ش��هیدان را باید با ابزار هنر ثبت و ماندگار کرد. 
به گزارش مهر،  مراسم اختتامیه سومین جشنواره 
عکس »قاب های بهش��تی« ش��امگاه شنبه دوم 
خردادماه با اهدای جوایز به برگزیدگان این رویداد 
در فرهنگسرای اندیشه تهران برگزار شد. سعید 
آلادپ��وش، رئیس جش��نواره عک��س »قاب های 
بهشتی« در این مراسم با تقدیر از شرکت کنندگان 
گفت: خداوند را شکر می کنم برای سومین سال 
این توفیق را داریم که در »ش��بکه تصویر« سال 
جدید را با یاد و خاطره ش��هدا آغاز کنیم و تلاش 
کنیم با این رویداد، بخشی از مخاطبان را همراه 
خود کرده و یاد و خاطره شهدا را زنده نگه داریم. 
مدیر شبکه تصویر افزود: فضای معنوی و متفاوت 
درباره ارتباط خانواده ها با فرزندان ش��هید سوژه 
ارزشمندی برای عکاسی بود و جشنواره »قاب های 
بهشتی« به همین منظور شکل گرفت. آثار این 
جش��نواره در 2 بخش حرفه ای و شهروندی ارائه 
شد که در این بخش با نگاهی که به فرهنگسازی و 
گسترش فرهنگ شهادت داشتیم از شهروندانمان 
خواس��تیم آثار خود را به دبیرخانه ارسال کنند. 
وی تصریح کرد: هدف از برگزاری جش��نواره این 
اس��ت که دریابیم این خانواده ه��ا چه کردند که 
چنی��ن فرزندانی را تربی��ت کردند و حتی بعد از 
شهادتش��ان نه تنها ناراحت نیستند بلکه به آنچه 
ک��ه تربیت کرده ان��د افتخار می کنن��د. در ادامه 
برگزیدگان بخش های مختلف  انتخاب ش��دند و 
در بخ��ش »بهترین عکس از نگاه خانواده معظم 
شهدا«، امیرعلی رزاقی از شهر ساری و در بخش 
بهترین عکس از نگاه موسسه فرهنگی رسانه ای 
تامین محتوا س��جاد دادپور از اردبیل جوایز خود 
را از خانواده شهیدان والامقام محمدرضا عندالله، 
خلیلی، عبدالله زاده و جان بزرگی دریافت کردند. 
در بخش ش��هروندی احمد زعف��ری از خلخال 
به عنوان نف��ر اول، عصمت یادگاری��ان از قوچان 
به عنوان نفر دوم و جواد جلالی از تهران به عنوان 
رتبه سوم جوایز خود را دریافت کردند. در بخش 
حرفه ای نیز محس��ن نوروزی فر به عنوان نفر اول، 
ه��ادی هیرب��دوش به عن��وان نف��ر دوم و مجید 

عسگری پور به عنوان نفر سوم انتخاب شدند.

سیاست های سال ۹۴ سینمای ایران 
اعلام شد

دفترچه رویکردها، راهبردها و سیاس��ت های 
سازمان سینمایی مدون ش��ده در 8 فصل، برای 
اجرایی ش��دن در سال ۹4 منتشر شد. به گزارش 
تس��نیم، در این دفترچه به ترتیب، سیاست های 
سازمان سینمایی در زمینه هایی همچون حمایت 
از تولید و عرضه آثار سینمایی و سمعی و بصری، 
توسعه فضای نمایش سینما، توسعه نمایش خانگی 
آثار سینمایی و سمعی و بصری، حضور بین المللی 
س��ینمای ایران، اکران، توزی��ع و عرضه حرفه ای 
محصولات سینمایی و س��معی و بصری، ارتقای 
منزلت اجتماعی س��ینماگران و توانمندس��ازی 
صنوف سینمایی، صیانت، حفظ و معرفی میراث 
و اسناد سینمایی و سمعی و بصری و روزآمدسازی 
تجهیزات و توسعه فناوری های سینمایی و سمعی 

و بصری سینماگران مدون شده است. 

محمدرحمان نظام اسلامی:
صدای دوستی 

به رزمندگان امید می داد

محمدرحمان نظام اس��لامی از گزارشگران 
قدیمی رادیو از خاطرات دوستی و همکاری اش 
با زنده یاد مهران دوستی گفت. به گزارش مهر، 
نظام اسلامی بیان کرد: من قبل از هر چیز باید به 
رادیویی ها و اهالی رسانه درگذشت این هنرمند 
گرانقدر و گوینده رادیو را تسلیت بگویم. سابقه 
دوستی من با وی به سال 6۰ و 6۱ بازمی گردد 
که هر دو در خوابگاه صداوس��یما هم اتاق شده 
بودیم و در یک فضا سکونت داشتیم. من سال 
6۱ به تازگ��ی کارم را در می��دان ارگ در رادیو 
آغاز کرده بودم و مهران دوستی فردی پرانرژی 
و فعال در عرصه گویندگی بود. نظام اسلامی با 
بیان اینکه همکاری وی و دوستی از سال های 
پرافتخار زندگی وی بوده اس��ت، اظهار کرد: او 
کارش را به زیبایی بلد بود و در عرصه گویندگی 
استاد تمام عیار محسوب می شد و شنیدن خبر 
درگذشت وی برای ما بسیار سنگین است. این 
مجری در ادامه به نقش مهران دوستی در رادیو 
جبهه و در زمان 8 س��ال دفاع مقدس اشاره و 
بیان کرد: در آن زمان دوستی در نقش گوینده 
فعالیت می کرد، من هم خبرنگار و گزارش��گر 
بودم. ما ارتباط بسیار خوبی با هم داشتیم و او 
خود را با همه هماهنگ می کرد. ما در مناطق 
عملیاتی اخبار را منعک��س می کردیم و او در 
استودیو اخبار فتح و پیروزی را می رساند و امید 
و انرژی را به م��ا و رزمندگان در عملیات های 

جنگی بازمی گرداند.

خاطرات بنیانگذار یگان زرهی سپاه 
برای چاپ آماده می شود

خاط��رات فتح الله جعف��ری، بنیانگذار یگان 
زرهی سپاه پاسداران و مسؤول حفاظت از بیت 
امام خمینی)ره( در قالب یک کتاب، برای چاپ 
آماده می ش��ود. به گزارش مهر، سعید علامیان، 
نویسنده و پژوهش��گر حوزه دفاع مقدس در این 
باره گفت: بع��د از چاپ جلد دوم خاطرات آقای 
رفیقدوست و همچنین جلد سوم کتاب شهید 
باقری، کتاب جدیدم، »دارساوین« نام دارد. این 
نام مربوط به منطقه ای بین بانه و سردشت است. 
وی اف��زود: این کتاب مجموعه یادداش��ت های 
فتح الله جعف��ری را دربر می گیرد ک��ه آنها را با 
 ش��یوه گفت وگ��و و مصاحبه ش��رح و تصحیح 
ک��رده ام. یعنی این کتاب، تلفیق��ی از خاطرات 
مکتوب و خاطرات شفاهی آقای جعفری است. 
او بنیانگذار و فرمانده یگان لش��کر زرهی س��پاه 
پاسداران از ابتدا تا آخر جنگ تحمیلی بوده است.  

مجید قیصری، نویسنده آثار دفاع مقدس:
جنگ برای من هیچ وقت موضوعی 

کهنه نبوده است
مجید قیصری، نویس��نده شناخته شده در 
عرصه دفاع مقدس به تازگی با مجموعه داستان 
»نگهبان تاریکی« به این ادبیات رجعتی دوباره 
داش��ته اس��ت. به گزارش مهر، این نویس��نده 
درباره داس��تان های تازه منتشرشده اش اظهار 
داش��ت: این مجموعه بخش��ی از یک سه گانه 
داستانی اس��ت که با موضوع جنگ، اجتماع و 
دین نوشته شده و دوست داشتم داستان های 
هر 3 بخش با هم و در یک مجموعه قرار بگیرد 
اما به پیش��نهاد ناشر در نهایت قرار شد مبدل 
به 3 کتاب مجزا ش��ود. وی افزود: داستان های 
ای��ن مجموعه که بخش جنگی کار را ش��کل 
می دهد حاصل فعالیت من در سال های دور و 
دراز گذشته تا به امروز است. قیصری در ادامه 
افزود: من چه از جنگ بگویم و چه داس��تانی 
مانند ش��ماس شامی را بنویسم در لایه زیرین 
آن دنبال نوعی روایت اس��طوره ای هستم. این 
نویسنده افزود: برای من 2 موضوع وجود دارد 
که هیچ گاه کهنه نمی ش��ود؛ یکی اسطوره ها و 

کهن الگوها و دیگری جنگ.  

در قالب جشنواره ارتقای کیفیت محصولات
نشان ویژه به بهترین محصولات 

دفاع مقدس اهدا می شود
دبی��ر س��ومین همایش و دومین جش��نواره 
ارتقای کیفیت محصولات فرهنگی از اهدای جایزه 
و نشان ویژه جشنواره ارتقای کیفیت محصولات 
فرهنگی به بهترین محصول تولید شده در حوزه 
دفاع مقدس خبر داد. به گزارش مهر، دبیر سومین 
همایش و دومین جشنواره ارتقای کیفیت با اشاره 
به جزئیات برگزاری این جشنواره گفت: برنامه های 
مختلفی برای افتتاحیه و اختتامیه در نظر گرفته 
ش��ده است. علاوه بر تقدیر از مقالات بر تر، جایزه 
و نشان ویژه جشنواره ارتقای کیفیت محصولات 
فرهنگی به بهترین محصول فرهنگی تولید شده 

در حوزه دفاع مقدس اهدا می شود.

مرتضی اسماعیل دوست: چگونه می توان رنج سال ها 
درد را به جان خرید و همچنان اس�توار به ریش�ه ها 
ماند و حتی در غربت هم دل در گروی نظام داشت؟ 
فیلم مستند  »سی وسه سال سکوت«، روایتی از این 
دلدادگی است و حال در ایام نکوداشت مقام جانباز 
و از پی گفت وگو با حسین شمقدری، کارگردان این 
اثر با دلاوری آشنا می شویم که دیگر حنجره ای برای 

بیان ناگفته ها ندارد.
***

  ای�ده فیل�م »سی  وس�ه س�ال س�کوت« از قبل در 
برنامه تان وجود داشت یا از دل اتفاقی خاص رقم خورد؟

هنگام ساخت فیلم »میراث آلبرتا 2« با گروه های 
مختلفی از ایرانی های پناهنده در خارج از کشور آشنا 
شدیم که البته پناهندگی آنها از انواع متفاوت بود. به 
ه��ر حال افراد خاصی که دیدگاهی مخالف دارند، با 
توجه به اینکه خط مشی ش��ان مشخص است، دیگر 
نمی توان کاری با آنها داش��ت اما دس��ته ای هم در 
میان آنها حضور داش��تند که جانباز جنگ بودند و 
در رفتارشان نگاهی مغرضانه وجود نداشت و به هر 
دلیلی پناهنده ش��ده بودند. این برای ما می توانست 
به عنوان مساله ای دراماتیک برای ساخت اثری مجزا 

قابل توجه باشد.
  با کاراکتر خاص ابوالفضل دوزنده که بخش اعظمی از 
روایت را در فیلم به پیش می برد، چگونه آشنا شدید؟ 
در ابتدا ایشان را نمی شناختیم و طی تحقیقات 
به عمل آمده برای جانبازانی که در خارج از کش��ور 
هس��تند، این کاراکتر به ما معرفی شد و شخصیت 
جذابی برایمان داشت. مساله مهم درباره این جانباز 
که همه وج��ود خود را در راه کش��ور داده بود، این 
می توانست باشد که چرا این شخص به جایی رسیده 
که تصمیم گرفته پناهنده یک کشور بیگانه شود؟ آن 
هم به کش��وری که به وضوح از حامیان جنگ علیه 
ایران بوده اس��ت. ما این مس��اله را دنبال کردیم که 
محل کش��مکش و خط سیر اصلی فیلم »سی وسه 
سال س��کوت« شد. ش��خص آقای دوزنده برخلاف 
خیلی ها ک��ه ترس برای گفتن حقایق داش��تند، با 
جس��ارت همه چیز را عنوان می ک��رد و وقتی به ما 

معرفی شد، اثر ما شکل خاصی پیدا کرد.
  ای�ن احتی�اط ب�رای نگفتن حقایق و نشکس�تن 

سکوتی چند ساله به چه علت بود؟
از طرف کشور آلمان که پناهنده آنجا بودند این 
واهمه را داش��تند که بعد از مصاحبه بابت مس��ائل 
کاری و بیمه های درمانی تحت فش��ار قرار بگیرند، 
حتی اعتقاد داشتند حضور در فیلم می تواند از داخل 
ایران هم برایشان مشکلاتی پیش بیاورد. البته آنهایی 
ه��م که جواب رد برای گفت وگو دادند، حاضر بودند 
س��اعت ها بدون دوربین با ما یا مس��ؤولان صحبت 
کنند. حتی بعد از اتمام فیلم آقای دوزنده می گفت 
خیلی از جانبازان از ایشان بابت گفتن مسائل مختلف 
تش��کر کردند. از طرفی خیلی ها به وی گفتند دیگر 
نمی توانی بعد از این گفته ها به ایران بروی. وقتی من 
از آقای دوزنده پرسیدم چه تصمیمی داری؟ ایشان 

گفت من هر وقت بخواهم به ایران خواهم آمد.
  ایش�ان در فیلم ش�ما با وجود معض�لات بیماری 

همچنان آن شجاعت رزمندگی را حفظ کرده بودند.
در فیلم اش��اره می ش��ود که آقای دوزنده با چه 
شرایط س��ختی برای درمان خود به کشوری غریب 
آمده است و با وجودی که شورای پزشکی آن زمان، 
قطع امید از درمانش کرده بود، با تمام تلاش خود را 
به آلمان رساند و عمل های زیادی را گذراند تا بتواند 
زنده بماند. این ش��خصیت با همان جسارت حاضر 
شده بود با ما حرف بزند. ایشان در همان اوایل جنگ 
به شکل شدیدی مجروح می ش��ود و با وجودی که 
نزدیک به 4۰ عمل را انجام داده همچنان شجاعانه 
زندگی می کند. البته بع��د از پایان فیلم و طی یک 

عمل جراحی، حنجره این جانباز خارج شده است.
  در فیل�م »از کرخ�ه ت�ا راینِ« آق�ای حاتمی کیا، 
سکانس�ی از مواجهه س�عید، کاراکتر اصلی فیلم با 
جانبازی بسیجی وجود دارد که به دنبال پناهندگی 
در کش�ور آلمان اس�ت و از طرفی در فیلم  »آژانس 
شیشه ای« هم حادثه محرک، عدم اعزام جانبازی با 
نام عباس برای معالجه به خارج از کشور است. شما 

چقدر از این فیلم ها الهام گرفتید؟
من ب��ه آقای حاتمی کیا علاقه خاص��ی دارم اما 

تفاوت مس��تند ما بویژه با فیل��م »از کرخه تا راین« 
این است که ما بر خلاف آن فیلم داریم از شخصیتی 
مانند دوزنده تجلیل می کنی��م. البته موقعیت های 
این فیلم ها متفاوت اس��ت. اگر چه کاراکتر نوذر در 
فیلم »از کرخه تا راین« به لحاظ ش��باهت ظاهری 
و صدا خیلی ش��بیه آقای دوزنده در فیلم من است 
ام��ا در آنجا ما به کاراکت��ر نوذر حق نمی دهیم، چرا 
که می گوید برای اینکه به احترام برسم، می خواهم 
پناهنده شوم! اما دوزنده با توجه به همه بی احترامی ها 
همچنان علاقه مند به کشور و نظام خود است. دوزنده 
به ناچار و به خاطر عدم حمایت لازم در داخل کشور 
به آلمان رفته تا برای درمان خود اقدام کند و در آنجا 
شخصیتی بزرگوار مانند پروفسور سمیعی بود که 2 

سال هزینه درمان این شخص را داد.
  فیلم شما در مرز باریکی از پرداخت به موضوعی 
ملتهبانه به خوبی گذر کرد. چه راهی برای رسیدن 
به نقدی درون گفتمانی در این فیلم ترسیم کردید؟

کاری که کردیم این بود که با همه مسائلی که رخ 
داد، شخصیت جانبازی چون دوزنده را در فیلم مانند 
یک قهرمان نشان دادیم، چرا که این شخص از جان 
خود گذش��ت و دردهای بسیاری را برای سربلندی 
کشورش کش��ید. دوزنده در فیلم می گوید با وجود 
همه ناملایمات و انتقادی که خواهد داشت، هنوز به 
نظ��ام خود وفادار اس��ت و ارادت خاصی به رهبرش 
دارد حتی در کشوری بیگانه، فرزندش را چنان تربیت 
می کند که در همان مسیر ولایتمداری پیش برود و 
ما می بینیم در فیلم، فرزن��د آقای دوزنده به مرجع 
تقلید خود امام خامنه ای می گوید. ما در این فیلم به 
شکلی عادلانه رفتار کردیم و اگر انتقادی بوده از همه 
جناح ها صورت گرفت و برای همین نمی توان صداقت 
فیلم را زیر سوال برد. جانبازان حرف های زیادی برای 
گفتن دارند و دوزنده هم به عنوان شخصی معتقد در 

این فیلم به بیان دغدغه ها می پردازد.
  تمرکز ش�ما در فیلم »سی وس�ه سال سکوت« 
مبتنی بر تعلق خاطر جانبازی است که همچنان با 
فرسنگ ها فاصله جغرافیایی، ولایتمدار باقی مانده 
است. حالا چرا بزرگمردانی چون دوزنده باید دور از 

سرزمینی باشند که برایش جان داده اند؟
جفاهای بسیاری بر امثال دوزنده شده است که 
ایش��ان در فیلم بازگو می کند. اما ب��ا این وجود این 
جانب��از همچن��ان ارادت خود را به نظ��ام و رهبری 
حفظ کرده، چرا که ریشه نظام را سالم می داند و اگر 
انتقادی دارد از برخی مسؤولانی است که در برابر این 

افراد کم کاری کردند.
  فیلم به ترویج نوعی کرامت انس�انی می پردازد و 
تصویری که از جانباز قهرمانی مانند دوزنده نش�ان 
می دهد، موجب همدلی مخاطب می شود. لحن روایت 
هم به شکلی ساده و همراهی کننده با راوی است. از 

ابتدا طرح خود را بر این چارچوب گذاشته بودید؟
بله! همین طور است. من همه سعی خود را کردم 
تا اثری گوی��ا از احوال این مردان قهرمان ارائه کنم. 
حتی برای اینکه منصف در ارائه باشم، از بسیاری از 
علایق شخصی خود دست کشیدم تا نگاهی یکسان 
به همه جناح ها و شخصیت ها داشته باشم. به همین 
منظور تا حالا کسی را ندیدم که فیلم را ببیند و با آن 

همدلی نکرده باشد. 
  فیلم »سی وسه سال سکوت« بویژه در این روزهای 
بزرگداش�ت مق�ام جانب�ازان می توان�د در مراکزی 
گس�ترده تر هم ب�ه نمایش در آید. تا ب�ه حال به جز 
فض�ای مجازی به دنبال اکران فیلم در مراکز یا برای 

مخاطبی انبوه در تلویزیون یا شبکه خانگی بوده اید؟
در همین یک هفته هم اس��تقبال خیلی زیادی 
از طریق س��ایت سی وسه سال سکوت انجام شده و 
اس��تقبال خوبی از این اثر شده است. البته به دنبال 
ابعاد گسترده تری هم خواهیم بود که این مساله نیاز 
به سرمایه گذاری دارد. ما برای فیلم »میراث آلبرتا« 
هم همین تجربه را داشتیم و حالا هم برای این فیلم 
جدید در همان مسیر حرکت می کنیم. به نظرم در 
ابتدا به دلیل حساس��یت زا بودن فیلم بهتر است از 
طریق اینترنت و برای جامعه ای محدود و نخبه اقدام 
کنیم تا بعدها شرایط پخش گسترده آن پیش بیاید.

  بحث مهاجرت چه در دوگانه میراث آلبرتا و چه در 
همین اثر اخیر، تبدیل به ترجیع بند آثارتان شده است. 
مهم ترین دلیل این توجه چه مساله ای می تواند باشد؟

م��ا گروهی تحصیلک��رده در دانش��گاه صنعتی 
ش��ریف بودیم و می دیدیم بس��یاری از رفقای ما که 
خیلی هم بچه های معتقدی بودند به دنبال خروج از 
کشور هستند. واقعیت این است که جنبه دراماتیک 
پدیده ای مانند مهاجرت خیلی زیاد بوده و حرف های 
زیادی در آن وجود دارد که لازم به پرداخت اس��ت. 
حتی می توانیم نوع برخورد با این افراد را در جامعه 
به نقد بکش��یم. کاری که در مستند »سی وسه سال 
سکوت« کردیم، مقایسه نحوه رفتار ما با رزمندگان 
خود در مقابل کشورهای دیگر است. ما در فیلم هم 
داریم که در میدان شارل دوگل پاریس که منطقه پر 
رفت و آمدی برای گردشگران است، هر روز در زمان 
خاصی به تجلیل از قهرمانان خود می پردازند. توجه 
به این نوع رفتارها می تواند برای ما ایجاد سوال کند و 
برای همین است که شما می بینید بحث مهاجرت در 

آثارم مهم بوده است.
  نسل فیلمس�ازانی مانند ش�ما را از رویش های 
جش�نواره مردم�ی عمار می دانند. ت�ا چه حد این 
جشنواره به پویایی نگره جدید فیلمسازی در ایران 

کمک کرده است؟
ما براس��اس اتفاق��ات رخ داده در فتن��ه 88 به 
سمت فیلمسازی کش��یده شدیم، چون اصلا رشته 

ما مهندسی بود.
  عمار هم جریانی برخاسته از اتفاقات سال 88 بود.

بله! همین طور است. اکثر بچه های ما در مجموعه 
آرمان مدیا از دانش��جویان دانشگاه صنعتی شریف 
بودند. ما رفته بودیم مهندس شویم چون رشته های 
مرب��وط به آن در نزد جامعه برجس��ته ب��ود. پس از 
ماجرایی که در سال 88 رخ داد، فکر کردیم کمبودی 
اساسی در فضای فرهنگی وجود دارد و بر این اساس 
سراغ س��اخت آثار رفتیم و با توجه به استقبالی که 
از اولین س��اخته مان با نام »یزدان تفنگ ندارد« به 
عمل آمد، تش��ویق به ادامه کار شدیم. این فیلم که 
بررس��ی اتفاقات فتنه 88 بود با اختلاف کمی از آن 
جریان پخش شد و ما دیدیم این فیلم چقدر می تواند 
اثرگذار باشد. این موضوع حتی باعث شد در مقطع 
کارشناسی ارشد سراغ رشته های انسانی برویم و من 
وارد رشته سینما شدم. در این میان جشنواره عمار 
هم توانس��ت به شکل منسجمی این بچه ها را جمع 

کرده و آثارشان را نمایش دهد.
  به نظرتان امروز اثرگذاری هنر می تواند ارزنده تر از 

رشته های دیگر در انتقال مفاهیم باشد؟
احس��اس نیاز ش��دیدی برای نمای��ش حقایق 
در جامع��ه وجود دارد و م��ا دیدیم که می توانیم در 
ش��اخه های هنری موفق ت��ر باش��یم. همانطور که 
خدمت تان عرض کردم در استقبال از فیلم »یزدان 

تفنگ ندارد« این مساله را به خوبی حس کردیم. حالا 
با گذشت چند سال، وضعیت فیلمسازی در این گروه 
به شکلی تعریف شده و مشخص به پیش می رود و 
ما حتی آثاری برجس��ته از همین نسل را از طریق 
تلویزیون و ش��بکه افق می بینیم. البته به نظرم باید 

به آفت های فیلمسازی در این گروه هم توجه شود.
  آفت های احتمالی در این مسیر چه می تواند باشد؟

اینک��ه یک عده از بچه ه��ا از آن ح��ال و هوای 
ابتدایی دور ش��دند و آثارش��ان آن مخاطب گذشته 
را دیگر ندارد. روزمرگی و عدم اشتیاق لازم می تواند 
آفت فیلمسازی باشد. از طرفی برخی ها به دنبال کار 
سفارشی هستند. یکی از مس��ائلی که ما از ابتدا به 
دنبال��ش بودیم، این بود ک��ه بتوانیم فیلم های خود 
را بفروش��یم و هزینه های صورت گرفته را به دست 
بیاوریم. حالا هم در س��ایت فیلم »سی وس��ه سال 
سکوت« داریم لینک دانلود فیلم را می فروشیم. وقتی 
ما بتوانیم در این مس��یر متکی به خود باشیم، دیگر 
می دانیم برای ساخت فیلم ها چه تصمیمی بگیریم و 

از سفارش پذیری و تنبلی دور می شویم.
  و گروه ش�ما دور از هر گون�ه رکودی همچنان به 

دنبال ساخت آثار است.
بله! ما از همان اول س��عی کردیم متکی به هیچ 
نهاد دولتی نباش��یم و به شکل خصوصی کار کنیم. 
از طرفی به دنبال عرضه و فروش فیلم ها بودیم، البته 
مشکلات حق کپی رایت می تواند مانعی باشد اما شکر 
خدا در همین یک هفته از ارائه فیلم، فروش آن حتی 
از فیلم های گذش��ته هم بهتر بوده است و ان شاءالله 
اگ��ر بتوانیم با ف��روش اینترنتی فیلم به بازگش��ت 
سرمایه برسیم، آن وقت می توانیم به معنای واقعی به 
سینمایی مستقل تکیه کنیم. سینمایی که متکی به 
کسی نیست و براساس اندیشه ای انقلابی می خواهد 
صدای مردم باشد و با همه اعتقادی که دارد به دنبال 
انتقاد هم است. بچه های ما به دنبال دیده شدن آثار 
و تاثیرگذاری آن هستند و این خیلی مهم است که 
در میان انواع فیلم ها مخاطب خود را داش��ته باشید 
که تا الان گروه ما توانسته در این مسیر موفق باشد.

  ایده بعدی تان در این مسیر چیست؟
»میراث آلبرتا 3« را که در یکی، دو سال اخیر به 
دنبال ساختش بودیم به انجام خواهیم رساند. البته 
خوش��حالم که در این راه توفیق پرداخت به زندگی 
جانباز بزرگواری در فیلم »سی وس��ه سال سکوت« 
پی��ش آمد. در فیل��م آینده خود قرار اس��ت به یک 
بررسی تحلیلی از موضوع مهاجرت دست بزنیم. قبلا 
در »می��راث آلبرتا ۱« به موضوع مهاجرت در داخل 
و به افرادی که قصد مهاجرت دارند اش��اره ش��د. در 
»می��راث آلبرت��ا 2« در خارج از کش��ور به پیگیری 
وضعیت دانشجویان مهاجر پرداختیم تا ببینیم پس 
از پایان تحصیلات قرار است چه تصمیمی بگیرند اما 
در فیلم »میراث آلبرتا 3« قرار است مساله مهاجرت 
ریشه یابی و به شکل عمیق تری مورد توجه قرار گیرد. 
ان ش��اءالله این فیلم تا پیش از جش��نواره فیلم فجر 

امسال آماده خواهد شد.
  عضو خانواده شمقدری بودن چه تاثیری در مسیر 

فیلمسازی شما گذاشت؟
ی��ادم می آی��د اولین ب��ار گروه��ی از بچه های 
دانش��گاه ش��ریف پیش من آمدند و گفتند حسین 
ت��و بابت نفوذی که در مجموعه س��ینما داری به ما 
کمک کن! ش��اید اگر از بچگی با فضای فیلمسازی 
آگاه نبوده و ش��رایط این کار را نداش��تم، آن بچه ها 
سراغ من نمی آمدند. شاید الان من هم در رشته ای 
مهندسی فعال بودم اما آن مقدمه ای بود و در ادامه با 
توجه به جدیتی که در کار و یادگرفتن به خرج دادم، 
در این حرفه فعال ماندم. ش��کر خدا گروه ما تا الان 
توانسته تاثیری خوب در سینما داشته باشد و روی 
پای خودش بایستد. این برچسب شمقدری بودن هم 
در جاهایی مشکل س��از بود و تبدیل به آفت ش��د و 

در جاهایی هم از لحاظ رسانه ای به من کمک کرد.
  در آثارت�ان از مش�ورت با پدر هم بهره می برید یا 
می خواهید به تجربه ای فردی در سینما دست بزنید؟ 
نق��ش پدر از بچگ��ی برای من ارزنده ب��وده و از 
همان دورانی که در پش��ت صحنه فیلم ها بودم و در 
زمان ساخت آثار اولیه تا حالا از نظرات ایشان خیلی 
اس��تفاده کردم و همیشه از ایده اولیه تا پایان کار از 

مشاوره های پدر استفاده می کنم.

گفت وگوی »وطن امروز« با حسین شمقدری، کارگردان فیلم »سی  وسه سال سکوت!«

جانبازان حرف های زیادی برای گفتن دارند
اخبار
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